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Decebut, aquest és el sentiment
amb el qual vaig sortir de l’acte de
dijous passat a Casa Bauró. Orga-
nitzava, penso, el ministeri de
Cultura i els ponents van ser, per
ordre d’intervenció, Martí Salvans
i Marta Rotés. 

El Diari d’Andorra va publicar
una minúscula notícia l’endemà,
ampul·losament titulada: “Un
ampli repàs de la història de l’es-
quí al Principat.” Segurament,
l’autor de ressenya va marxar a la
redacció abans que els ponents
comencessin a parlar; la veritat és
que quan vaig decidir assistir a
l’acte, jo també pensava que po-
dria escoltar un “repàs de la histò-
ria de l’esquí d’Andorra” dels dar -
rers 100 anys, o sigui una
microhistòria, però història al cap
i a la fi.

No va ser així: el que els assis-
tents vam poder escoltar i els de
les dues primeres rengleres van
poder veure, no va ser res més que
dos petits rècits. 

No crec que, ni els tres ministres
que apadrinaven l’acte amb la se-
va presència, ni els consellers de
DA –solidaritat obliga–, puguin,
malgrat un exercici magnànim
d’indulgència, opinar de manera
diferent. 

El rècit de Marta Rotés era una
crònica, relativament ben ordena-

da, de la gestació i de l’activitat
posterior de l’organització empre-
sarial Ski Andorra. La veritat és
que ho tenia relativament fàcil si
el seu objectiu era donar a conèi-
xer la biografia d’una organització
que encara no té vint anys d’exis-
tència.

L’exposició de Martí Salvans, no
va aconseguir ni tan sols mantenir
el mínim ordre cronològic. El seu
exposat fragmentat, amb una po-
bresa escandalosa de fonts biblio-
gràfiques, ignorant fets i esdeveni-
ments transcendentals, iniciatives
fallides, fracassos empresarials,
amb uns oblits vergonyants a la
gran majoria dels protagonistes
personals, socials i institucionals
de la història de l’esquí d’Andorra,
va demostrar que la seva xerrada
no tenia res a veure amb el fruit
d’una investigació històrica míni-
mament rigorosa sobre el feno-
men social i econòmic que s’ha
donat al nostre país a partir del
1930 a l’entorn de l’aventura de la
neu.

Avui –i algú ho havia de dir– és
intolerable que se’ns vulgui donar
gat per llebre i presentar com a
Història una foto inèdita (record
personal d’infantesa) amb quatre
velles fotos arxiconegudes i cinc
episodis, trets de context, lligats
als empresaris pioners del desen-

volupament empresarial i tecno-
lògic del negoci de la neu.

Nogensmenys, en aquests
temps de crisi cultural, econòmi-
ca i social, necessitem investigar
sobre la història de l’esquí al nos-
tre país, però el que necessitem
no són panegírics ni enyora-
ments, sinó una història crítica
que sàpiga lloar els mèrits dels
pioners –i d’altres protagonistes
menys coneguts dels grups socials
sempre subalterns–, però també
que sigui capaç de registrar les da-
des i els esdeveniments clau de la
radical transformació socioeco-
nòmica i paisatgística que ha re-
sultat de l’apropiació i mercantilit-
zació de les nostres muntanyes
que han esdevingut objecte de

consum d’un turisme massiu de
visitants estrangers. Una transfor-
mació que ha generat riquesa, pe-
rò que també ha posat de mani-
fest una gestió molt deficient dels
recursos naturals, a més de crear
als actors privats i públics fragili-
tats i incerteses –socials, econò-
miques, financeres– sobre el futur.

Es pot intuir, ja des d’ara, que
l’altra cara del creixement del ne-
goci turístic de la neu que pot
mostrar un treball històric fet amb
rigor, serà molt menys amable de
la que ens van presentar Rotés i
Salvans.

Els historiadors, ajudats per ge-
ògrafs, sociòlegs, antropòlegs, et-
cètera, han de ser capaços d’escol-
tar i tenir en compte les opinions
de pagesos, hotelers, monitors,
esportistes, treballadors, ban-
quers, ecologistes, etcètera. Han
d’analitzar els errors del passat,
posar en evidència les conse-
qüències de la improvisació, de la
manca de planificació amb la
qual s’ha desenvolupat el negoci
de l’esquí a Andorra; les insufi-
ciències d’un model basat en
l’ambigüitat de les relacions entre
els diferents actors econòmics,
institucionals i socials, i els pro-
blemes de governança que aques-
ta ambigüitat ha provocat. 

Aquesta investigació històrica

hauria de desvetllar les mancan-
ces de la llei dels camps de neu, la
mania de grandeses que ha
acompanyat l’actuació d’alguns
personatges, així com l’oblit, tant
per part dels promotors públics
com dels privats, de la necessitat
de plantejar un desenvolupament
equilibrat i sostenible socialment,
ambientalment i econòmica-
ment, no solament dels dominis
esquiables, sinó també dels pro-
cessos urbanístics i immobiliaris
que s’han induït en el cercle més
pròxim als camps de neu, però
que ha acabat per impactar sobre
tot el territori.

El professor Josep Fontana diu
que “una de les funcions socials
de la història és contribuir a pla-
nejar i construir el futur, que ens
inciti a participar-hi activament,
perquè no està determinat i de-
pèn de nosaltres”.

La intenció d’aquestes línies no
és res més que la de palesar la im-
possibilitat d’eludir per més
temps el debat col·lectiu públic
sobre la necessitat de canvi de
model de desenvolupament turís-
tic andorrà, en el qual l’esquí co-
mercial ha tingut i té una impor-
tància innegable. Un debat que
s’ha de fonamentar en el coneixe-
ment i l’anàlisi de com hem arri-
bat fins aquí.

No es pot eludir per més temps el debat col·lectiu públic del canvi de model de desenvolupament turístic 
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Resposta a la pregunta plantejada la setmana del 27 de febrer al 4 de març: 428 vots
LA PREGUNTA 

DE LA SETMANA
Si no pogués pagar la hipoteca,

sortejaria el seu pis?

Cal augmentar les

cotitzacions de la CASS

per garantir les pensions

de jubilació?

La resposta dels lectors: 

dimarts 13 de març

Per participar en la votació,

pots fer-ho a través de la

nostra pàgina web:

http://www.diariandorra.ad

Habitatges a sorteig

La iniciativa d’una parella escaldenca de sor-

tejar l’àtic que tenen a la urbanització la Plana

per aconseguir diners per pagar la hipoteca és

compartida per molts lectors del Diari. Gairebé

tres de cada quatre respostes recollides en

l’enquesta setmanal de la web donen suport

al sorteig d’un habitatge organitzat per primera

vegada al Principat i que els impulsors justifi-

quen perquè fa dos anys que van posar el pis

dúplex a la venda i no han trobat comprador.

Els propietaris pretenen vendre 9.500 butlle-

tes a 70 euros per portar a terme el sorteig,

que no té cobertura específica en el marc le-

gislatiu del Principat però que no és il·legal.
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